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 شماره 7828     

مانند هر فیلمساز دیگری برای ما هم مسیر هموار نبود و ما تلاشمان را  بیشــتر کردیم. طبیعتاً معضلات و مشکلات تأمین سرمایه برای اکثر 1
فیلم اولی ها وجود دارد و مشــکلات دیگری که برای همه فیلمسازها مشترک 
است. قاعدتاً اولین مشکل تأمین سرمایه است بخصوص اگر متکی بر بودجه 
دولتــی نباشــید و کار در بخش خصوصی انجام شــود. ســخت ترین بخش کار 
همین مرحله است باید کسی را پیدا کنید که به شما اعتماد کند و فیلمنامه را 
دوست داشته باشد. ما توانستیم توافق و اعتماد سرمایه گذار بخش خصوصی 
را جلــب کنیم و با کمک محمدرضا مصباح تا حدودی مســیر کم دســت انداز 
شد، چون افراد با علاقه و انگیزه به میدان آمدند خیلی مشکل جدی نداشتیم 

اما به هر حال هزینه های تولید بالا رفته و مجبور بودیم جاهایی هزینه را محدود 
کنیــم. کســانی کــه امســال فیلم ســاختند بــه فیلم هــا نگاه تجــاری نداشــتند. 
چشم انداز سینما به گونه ای نیست که با انگیزه اقتصادی به آن ورود کنید بلکه 
این سینماســت که مهم اســت و به همین دلیل نســبت به ســال های گذشــته 

فیلمنامه و اساساً فیلمسازی موضوعیت جدی تری دارد.
پدیده ها و چراغ های جشــنواره بودند و اگر دنبال چرایی آن هســتید به 2 ترجیح می دهم از کسی نام نبرم ولی در همه این سال ها فیلم اولی ها، 
این خاطر است که مثل هر کار دیگری سینما هم نقطه اشباع دارد و این نقطه 
اشــباع آفت فیلمســاز اســت. فیلم اولی ها نه تنها به اشــباع نرســیده اند بلکه 
می خواهند توانایی هایشان را به منصه ظهور بگذارند و خودشان را اثبات کنند. 
به همین خاطر هر آن چیزی را که در چنته دارند رو می کنند تا در اولین حضور 
بهترین اثر را خلق کنند. از این جهت شاید خیلی از فیلمسازها در فیلم اولشان 

متفاوت تر ظاهر شده اند.
ســینما هم مثل هر تجربه بشــری یک دیوار است که هرکس آجری به  آن اضافه می کند ما ناگزیریم ببینیم پیشکسوتان این حوزه چه ایرانی و 3
چه خارجی، چه کردند و کدام بخش از جهان زیسته آنها به ما نزدیک است. هر 
فیلمســازی جهانــش را از تجربــه زیســته، از محیــط پیرامونــش و از اجتماع و 
ســینمای دنیــا وام می گیرد اما قرار نیســت در آن متوقف بماند. کســی در این 
مســیر موفق اســت که آجر جدیدی کــه روی این دیوار می گــذارد آجر خودش 
باشد. من تلاشم را کردم فیلمی که می سازم شخصی  و نزدیک باشد به تمام 

آن چیزهایی که در زیست جهان و باور من می گنجد.
مهم ترین دغدغه فیلمسازان نسل نو اثبات خودشان است. تثبیت در  حوزه ســینما زحمت زیــادی می خواهد و هر فیلمســازی در اولین گام 4
دوســت دارد توانایی هایش را طوری به اثبات برســاند که مســیر پیش رو هموار 
شود. هرکسی در مسیر فیلمسازی قدم می گذارد بانکی دارد از توشه  هایی که در 
تمام این ســال ها اندوخته و انگار لبریز شــده و هرجور شده می خواهد آنها را به 
تصویر بکشــد، لابد باورش این اســت که چیزی درخور بیان دارد کــه وارد حوزه 
فیلمسازی می شود. اگر نگاهش به سینما جدی باشد فیلم اول نقش جدی تر 
دارد. این چرخه که هم صنعت را شــامل می شــود و هم هنر را، آنقدر قدرتمند 
است که اگر جدی و با انگیزه نباشی خود به خود حذف  می شوی. کلی فیلمساز 
داشتیم که با یک فیلم آمده اند و رفته اند. به همین خاطر باید خیلی هوشمندانه 

وارد شد.
هم خوشحالم و هم استقبال می کنم. قاعدتاً در نگاه اول صرف حضور  در جشنواره مهم است و هر فیلم اولی بدش نمی آید هر طور شده در 5
جشــنواره و در بخش نگاه نو - که تا چند ســال قبل بود -  با همنســلان خودش 
حضور داشــته باشــد. حالا کــه فیلمم برای جشــنواره انتخاب شــده و راحت تر 
می توانــم راجــع بــه آن حرف بزنــم می گویم میهمانی این شــکلی بــرای من 
جذاب تــر اســت. به اصــرار از واژه رقابت پرهیز می کنــم و روی میهمانی تأکید 
دارم چــون معتقــدم در هنر چیزی به اســم رقابت وجود ندارد. جشــنواره یک 
موتور محرکه و انگیزه اســت برای این که مســیر آینده را پرقدرت تر بروی. برای 
من بودن در کنار همین عزیزان اتفاق جذاب تری است تا این که در یک کلونی 

محدودتر حضور داشته باشم.
ë نویسنده و کارگردان: سیدمرتضی فاطمی

ë تهیه کننده : محمدرضا مصباح
ë  ،بازیگران:  امیر آقایــی، بیتا عزیزاوقلو

پژمــان  پورعابدینــی،  پردیــس 
جمشــیدی، ســارا محمدی، شیرین 
ضابطیــان، علــی اوجــی، فاطمــه 

میرزایی و میترا حجار
ë  ســازندگان فیلم به جــای خلاصه

داســتان ایــن اطلاعــات را آورده انــد: 
انسان چیزی به دســت نمی آورد، مگر 

چیزهایی از دست بدهد...

تاکنــون ســینمای ایــران به راهــکاری جدید و مشــخص بــرای عملی کــردن این 1 متأســفانه تصــور می کنم با وجود تأکید سیاســتگذاران فرهنگی و اهالی ســینما، 
حمایت ها نرسیده است. فیلمساز اول، احتمالاً بعد از چند سالی کار در فضای فیلم کوتاه 
یا پشت صحنه سینما، روند مشخصی را برای ورود به فضای سینمای بلند طی نمی کند و 
به نتیجه رسیدن تولید فیلمش بیشتر مدیون پیگیری و خستگی ناپذیری او، جذب سرمایه 
خصوصی یا روابطی است که خودش برای ایجاد آنها تلاش کرده  است. من خوش شانس 
بودم که با تهیه کنندگانی همچون ســعید ســعدی و هومن سیدی آشنا شدم و آنها به من 
اطمینــان کردنــد، اما تصور می کنــم تهیه کنندگانی با رویکرد ایشــان که اهمیــت دادن به 
فیلمنامه و ریســک پذیری در ســاختن فیلم اول ملاکشــان باشــد، کمیاب هستند و بیشتر 
تهیه کنندگان ترجیح می دهند فیلمنامه های جواب پس داده ای را تولید کنند که فیلمساز 

خلاق تر به سراغشان نمی رود.
از اتفاقــات خوشــحال کننده جشــنواره فجــر در دهــه 90 معرفی اســتعدادهای  جدیدی اســت که با فیلم اولشــان در جشنواره دیده شــده اند. تصور می کنم این 2
اتفاق استقبال بیشتری را برای کار با فیلمسازان اول ایجاد کرد، اما همزمان عده ای به جای 
تمرکز بر اســتعدادهای جدید، تلاش کردنــد از فیلم های موفق ایــن دوره ها الگوبرداری 
کنند، یعنی از فیلمسازان اول در سال های بعد انتظار می رفت تا به جای داشتن خلاقیت 
و دادن پیشــنهادات تازه ،همان الگوهای معمول فیلم های موفق را تکرار کنند و تناقض 
اینجاست که آن فیلم های موفق خودشان نتیجه پیشنهاداتی تازه بودند! در واقع به جای 
اســتفاده از پتانســیل حقیقی این روند، فضا به ســمتی رفت که این موفقیت ها به نوعی 

آسیب دید و به  هم شکل شدن فیلم های نسل جوان تر سینمای ایران تبدیل شد.
تصور می کنم معادله ای دوسویه چنین فضایی را در سینمای ایران ایجاد کرده  اســت. از یک ســو فضای سینمای ایران چندان ریســک پذیر نیست و هر الگوی 3
موفقی سالیان سال در فیلم ها تکرار می شود و از سوی دیگر فیلمساز اول احتمالاً بعد از 
چندین تجربه ناموفق در جلب تهیه کننده و ســرمایه گذار به ناچار به ســمت نوشــتن یا 
انتخاب فیلمنامه در فضای آشــناتر می رود. از این نقطه به بعد  چون فیلمساز به جای 

پناه بردن به جهان شخصی و تجربه زیسته خودش برای خلق ایده، به ناچار و برای 
ورود به فضای فیلمسازی از فیلم های موفق و جهانی الگوبرداری می کند 

که متعلق به خودش نیســت، مســلماً مخاطب در اولین برخورد با 
فیلم متوجه چنین تعارضی می شود و امکان همراهی با فیلم را 

پیدا نمی کند. به نظرم یکی از رویکردها برای فیلمســازان نسل 
تازه تــر در مقابل چنین جریانی می تواند این باشــد، که به جای 
جبهه گیــری در مقابــل فضای معمول ســینمای ایــران، بویژه 
ســینمای اجتماعی یا تن دادن کامل به تکــرار الگوهای موفق، 

دیدگاه کلی تری به ســینما، قصه و مخاطــب را اصل قرار دهند. 
یعنــی تجربه های تازه در فضایی شــکل بگیرد که صرفاً مناســب 

مخاطب خاص یا مختصات سینمای آرت هاوس نیست و اتفاقاً اصل بر قصه و برقراری 
ارتباط با مخاطب است، اما الگوی فیلمنامه، ژانر یا حتی تم فیلم متفاوت با آثار معمول 

سینمای ایران است.
نمی توانم در مورد ســایر هم نسلانم با اطمینان پاسخ دهم، اما دغدغه شخصی  مــن در ســینما ســاختن فیلم هایی اســت که عــلاوه بر طراحــی روایتی کــه بتواند 4
مخاطب جدی تر را با فیلم همراه کند، همزمان لایه های عمیق تر مضمونی و سؤالاتی را به 
همراه داشــته باشد که مخاطب بعد از تماشــای فیلم درگیر و کنجکاو برای پاسخ دادن به 

آنها شود.
به شخصه برای من بسیار خوشحال کننده و دلگرم کننده است که فیلمم در کنار  فیلم های فیلمســازان مطرح و تثبیت شده ســینمای ایران به نمایش در می آید. 5
گمان می کنم حالا دیگر دوره ای که فیلم اول به معنی تجربه ناپخته تر فیلمساز بود، گذشته  
اســت و بســیاری از فیلم هــای خــوبِ هر ســاله در ســینمای جهــان فیلم هــای اول یا دوم 
فیلمسازانشــان اســت. معتقدم که فیلم اول باید در رقابت با آثار حرفه ای فیلمســازان با 
تجربــه قــرار بگیــرد و اینکه بــا دیده اغماض اشــتباهات یــا ناپختگی های فیلمســاز اول را 
ببخشــیم بــا روحیه زمانه ای کــه امکان نامحدود فیلمســازی در فیلم هــای کوتاه و فضای 

دیجیتال فراهم است، سازگار نیست.
ë نویسنده و کارگردان: آرین وزیردفتری

ë تهیه کننده ها: سعید سعدی و هومن سیدی
ë  ،بازیگران: طناز طباطبایی، صابر ابر، شادی کرم رودی، فرانک کلانتر

مجتبی فلاحی، نهال دشــتی، میلاد یزدانی، مهری آل  آقا، شهریار 
فــرد، نوا نعمتــی، رضــا داوود نــژاد، مائــده طهماســبی و تیام 

کرمانیان.
ë  فیلــم بی رؤیــا داســتان مواجهه  زنی بــه نام رویــا )طناز    

طباطبایی( با دختری بی نام و نشــان است، مواجهه ای که 
زندگی رؤیا و همســرش بابک )صابر ابــر( را تغییر می دهد. 
آنها پس  از آشــنایی با دختر بی نام و نشان، اتفاقاتی عجیب 

را از سر می گذرانند.

تا به اینجای کار که فیلم آماده نمایش در جشنواره فیلم فجر است، نگاه  حمایتــی ندیدیــم بالعکــس برخی جاهــا اذیت مــان کردنــد و موانع هم 1
گذاشــتند. در همین ایام ماشــینی که برای آوردن دوربین و تجهیزات و همچنین 
اســتفاده آن در فیلم به ایران آورده بودم ضبط شــده، جریمه شــده ام و حسابم را 
هم مسدود کرده اند.تنها حمایتی که تا امروز دریافت کرده ام گرفتن مجوز از وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی و نامه نگاری هــای بنیــاد ســینمایی فارابی بــرای مجوز 
فیلمبرداری بوده اســت. تمام مســائل مالی و ســرمایه گذاری بر عهده من و آقای 
محســن صرافــی به عنــوان  تهیه کننــدگان ایرانــی فیلــم بــوده اســت. اینکــه آیــا 
ســرمایه گذارها بــرای ســاخت فیلم هــای درام و آپارتمانــی اعتمــاد می کننــد و با 
فیلمســازان جوان همــکاری می کنند، نمی دانم ولی قاعدتاً اکشــن ژانر ســخت و 
هزینه بــری اســت و به همیــن خاطــر ســرمایه گذاری در این زمینه ریســک بالایی 
می خواهد بخصوص برای کارگردان فیلم اولی. امیدوارم این فیلم اعتماد لازم را 

جلب کند تا در فیلم بعدی با دست انداز کمتری مواجه شوم.
شــناختی از فیلمسازها ندارم، کار سختی اســت. حتی حضور در جشنواره 2 پاســخ بــه این ســؤال برای من که حــدود 30 ســال ایران نبــودم و چندان 
فیلــم فجر و دیــدن فیلم های آن تجربه جدیدی اســت. با ذوق و شــوق منتظرم 

ببینم چه اتفاقاتی قرار است در جشنواره بیفتد.
به نظر نمی توان فیلم ما را با دیگر فیلم اولی ها مقایسه کرد چرا که اساساً  ژانر فیلم ما متفاوت اســت حتی در همین جشــنواره فیلم اکشــن دیگری 3
نداریــم. »لایه هــای دروغ« از همین حالا پخش کننده خارجی دارد و قرار اســت در 
خارج از ایران اکران شود و به جشنواره های خارجی برود؛ دسته بندی اش متفاوت از 
خیلی از فیلم اولی هاست. باز هم می گویم چون آثار دوره های مختلف را ندیده ام و 
نمی توانم در این باره نظر بدهم فقط با اطمینان می گویم که ریسک بزرگی کردم 
که برای اولین تجربه این ژانر را انتخاب کردم. امیدوارم مخاطبان و هیأت داوری با 
فکری بازتر فیلم ما را نگاه کنند. درست است ژانر اکشن در سینمای ایران و جشنواره 

کم هست یا اصلًا نیست ولی این دلیل بر آن نمی شود که این دست آثار 
را کــم ببینند. من »لایه های دروغ« را برای مردم ایران ســاختم و 

امیدوارم تبلیغ خوبی برای ایران در خارج از کشور شود.
به همــان دلایلی که توضیــح دادم از دغدغه دیگر  فیلمســازان خبر نــدارم فقــط می توانــم راجع به 4

دغدغــه خــودم حرف بزنم. به شــخصه در این ســال ها با 
تماشــای بخش زیــادی از فیلم هــای آپارتمانی ســینمای 

ایــران جــز چهارچوب خانــه هیچ چیــز از مملکــت خودم 
ندیدم. در اغلب آثار آدم ها را بد و مردها را با بدرفتاری علیه 

زنان نشــان می دهند. این آن ایرانی نیســت که من در 5 سالگی آن را ترک کردم. 
ایرانی که من به خاطر دارم چیزهای بسیار عالی تر داشت. اما در نهایت می توان 
امیدوارانــه گفت کــه دغدغه فیلمســازهای جدید پر کردن جاهای خالی اســت، 
رفتن ســراغ کمبودها و پرکردن جای خالی آنها. برای خود من ســؤال بود که چرا 
جوانــان ایرانــی علاقه مند اکشــن فقط باید فیلم هــای امریکایــی را دانلود کنند و 
ببینند، چرا در همین ژانر فیلمی به زبان مادری خودشان و بزن بزن در کوچه پس 
کوچه های خودشان نبینند. دغدغه ام ورود دوباره ژانر اکشن به سینمای ایران بود.

همین که فیلمم برای جشنواره انتخاب شده اتفاق مهمی است. امیدوارم  در جشنواره صرفاً خود فیلم -لایه های دروغ- را نبینند و به آینده این ژانر 5
در ایران نگاه کنند. فیلمسازانی که از آنها نام بردید بزرگان سینما هستند و مطمئن 
هســتم که آنها به این فیلــم از زاویه دیگری نگاه می کنند؛  چرا که نه، به ســینمای 
ایران هم ژانر اکشن اضافه شود و بتوانیم با گونه های مختلف از سینمای ایران در 
مجامع بین المللی حاضر شویم. برای من افتخار بزرگی است اگر این بزرگان فیلم 
من را ببینند و البته که خشنودم اعضای هیأت انتخاب که بخشی از سینمای ایران 

است آن را انتخاب کرده اند.
ë کارگردان: رامین سهراب

ë  نویســندگان: رامیــن ســهراب، امیرحســین ماکویــی، ســامی لاولایان و
کریستوفر لارسن

ë تهیه کننده ها : محسن صرافی، رامین سهراب و جونا انرات
ë  بازیگران: رامین سهراب، جسیکا ولف، نادر فلاح، کامران

تفتی، مجید سعیدی، ارسلان قاسمی، ونوس کانلی، میلاد 
میرزایی و...

ë  روایتگر زندگی یک آتش نشان است که در یک سانحه    
جان فردی را نجات می دهد و اتفاق هایی پس از این ماجرا 

برای او رخ می دهد.

ë  »آرین وزیردفتری / کارگردان »بی رؤیا

ریسک پناه بردن به جهان شخصی

ëëعلفزارë
ë نویسنده و کارگردان: کاظم دانشی

ë تهیه کننده : بهرام رادان
ë  ،بازیگران: پژمان جمشیدی،  سارا بهرامی،  ستاره پسیانی

ترلان پروانه، مائده طهماسبی و...
ë  براساس داستان های واقعی به نگارش درآمده و درباره یکی

از پرونده های قضایی چند سال اخیر است و همه داستان آن در 
یک دادگاه می گذرد.
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پدیــده بازیگــری دهــه نــود 
ســینمای ایــران که بــا یکی 
از متفاوت تریــن فیلم هــای 
ســی و چهارمین جشــنواره 
چهــره ای  به عنــوان  فجــر 
تازه وارد به ســینما معرفی 
شــد، امســال و در چهلمین جشــنواره فیلم فجر 
با نخســتین اثر ســینمایی اش به عنوان کارگردان 
در بخش مســابقه حضور دارد. هادی حجازی فر 
برآمده از تئاتر، در نگاه اول ویژگی های ستاره های 
پرفــروش ســینمای ایــن ســال ها را نــدارد، اما نه 
فقــط به یمن بــازی در فیلم های محمدحســین 
مهدویــان )کــه بــه دلایــل مختلف به آنهــا توجه 
شده( بیشتر بواسطه کیفیت بازی و حضورش در 
این سینماســت که به شهرت و محبوبیت رسیده 
و از بازیگرانی است که وسوسه تماشای بازی اش 
در هــر فیلمــی، در قلــب سینمادوســتان وجــود 
دارد. او بازیگر پرکار ســال های اخیر بوده و اغلب 
تجربه گری هایــش نتایجــی قابــل قبول داشــته و 
گاهــی به تنها نقطه قــوت بعضی فیلم ها تبدیل 
شــده  اســت. ایــن روزهــا می تــوان نقش آفرینــی 
متفــاوت او را در فیلــم پربازیگر »بــی همه چیز« 

)محسن قرایی( دید و از آن لذت برد.
حجازی فــر، هفته های اخیر با چالشــی بزرگ 
روبــه رو بــوده و تــا لحظه نوشــتن این یادداشــت 
از ایــن ورطه ســربلند بیــرون آمده اســت. تجربه 
همکاری مشــترک او و نیکی کریمی در »آتابای« 
که در ســی و هشــتمین جشــنواره فیلم فجر روی 
پــرده رفــت، تحســین و ســتایش ها را نثــار تیــم 
ســازنده و کارگردان فیلم کرد. کریمی در بهترین 
فیلمــش تــا امــروز، اگرچــه بــه مؤلفه هــای مورد 
علاقــه خــود در ســینما وفــادار مانــده، امــا وارد 
حیطه ای شــده کــه به نظر می رســد نقش و تأثیر 
حضــور و همــکاری حجازی فــر در آن بــه وضوح 
قابل رؤیت اســت. خارج شدن از شهر و رفتن به 
ســمت اقلیمی تازه و ساختن فیلم به زبان ترکی 
)اقلیــم و زبــان حجازی فر( آشــکارترین علائم و 
نشــانه های این حضور اســت. ضمن اینکه بازی 
حجازی فــر در نقــش اصلــی فیلم از نقــاط قوت 
آن اســت. حالا و در اکران عمومــی، کارگردان در 
گفت و گوهایش ســعی دارد این نقش و حضور را 
نادیده بگیــرد، دلایل این اختلاف هر چه باشــد، 
رویکــرد حجازی فــر در پاســخ نــدادن و پرهیــز از 
ورود به معرکــه در کارنامه حرفه ای او یک نقطه 

روشن محسوب می شود.
ســاخت  مشــغول  گذشــته  ســال  حجازی فــر 
سریال عاشــورا بود و امسال نسخه سینمایی این 
ســریال را با نام »موقعیت مهدی« به جشــنواره 
ســابقه  کــه  او  فیلــم،  ایــن  بــا  اســت.  فرســتاده 
کارگردانی در تئاتر را دارد، وارد حیطه کارگردانی 
ســینما هم می شــود و این آغاز فصلی تازه برای 
بازیگری اســت کــه یکی از بهترین های ســینمای 
ایــران در یــک دهــه گذشــته بــوده اســت. نکتــه 
جالــب اینکــه محمد حســین مهدویان دوســت 
و کشــف کننده این اســتعداد هم امســال با فیلم 
»مرد بازنده« در بخش مســابقه حضور دارد. در 
غیبت بسیاری از چهره های شاخص فیلمسازی، 
رقابــت این دو رفیــق از جذابیت هــای چهلمین 

جشنواره فیلم فجر است.

ë کارگردان: هادی حجازی فر
ë نویسندگان: ابراهیم امینی و هادی حجازی فر
ë تهیه کننده : حبیب الله والی نژاد
ë  بازیگــران: هادی حجازی فر، ژیلا شــاهی،  وحید

وحیدآقاپــور،  ربانی نیــا،  معصومــه  حجازی فــر،  
روح الله زمانی

ë  مهدی باکری، فرمانده لشــگر 31 عاشورا از برادر
کوچکترش حمید می خواهد علی رغم مشکلاتی 
که برایــش پیش آمده بــه منطقه برگــردد و کنار او 
باشــد. حمیــد می پذیــرد و همــراه می شــود. حالا 
بعــد از عملیات خیبــر، مهــدی باید تنها بــه خانه 

برگردد...

محدثهواعظیپور
روزنامهنگار

رقابت رفیقان

ë »رامین سهراب  /کارگردان»لایه های دروغ

چرا که نه، به سینمای ایران هم ژانر اکشن اضافه شود!

ë »سید مرتضی فاطمی / کارگردان »بی مادر

 قدم اول را محکم بردار

ëëخصوصیëملاقات
ë کارگردان: امید شمس
ë نویسندگان: امید شمس، علی سرآهنگ
ë تهیه کننده :  امیر بنان
ë بازیگران: هوتن شکیبا، پریناز ایزدیار و ریما رامین فر    
ë  ملاقات خصوصی« روایتگر داستانی عاشقانه است و عشق دو جوان«    

را در کشاکش زندگی شیرین به دور از هیاهوی شهر بیان می کند.

رامینسهرابدرنماییازفیلم»لایههایدروغ«

میتراحجاروپردیسپورعابدینیدرنماییاز»بیمادر«

طنازطباطباییوشادیکرمرودیدرنماییاز»بیرؤیا«


